
HIVER 2018 / WINTER 2018

COURS DU 2^e CYCLE – DIPLÔME EN THÉOLOGIE ORTHODOXE

THE HUMAN PERSON
IN THE ORTHODOX TRADITION (THL-6224)

Prof. Dr. Paul LADOUCEUR

123thabor@gmail.com // 450-834-7203

Thursday evenings from 7-10 p.m.

First class January 11, 2018

One of the critical issues in both ancient and modern times is the nature of human existence. This course will focus both on traditional patristic anthropology – the theology of humanity – and on modern Orthodox thought on the human person. It will also cover modern scientific and philosophical approaches to human existence, and the relationship between Orthodox thinking on the human person and human rights.

More specifically, this course will include the following subjects: patristic anthropology (human existence in the theology of the Fathers of the Church); modern Orthodox thinking on the human person, both in the leading figures of the Russian religious renaissance (including Vladimir Soloviev, Nicolas Berdyaev and Sergius Bulgakov) and among neopatristic theologians (Vladimir Lossky, Christos Yannaras and John Zizioulas) and others such as Olivier Clément, Hierotheos Vlachos and Kallistos Ware. The course will also touch on modern approaches which challenge traditional thinking on human existence, such as those of Karl Marx, Friedrich Nietzsche, Sigmund Freud, Karl Jung, Martin Heidegger and Jean-Paul Sartre. The course will also reflect on contemporary Orthodox approaches to human rights in the light of ancient and modern Orthodox teachings on the human person.

HIVER 2018 / WINTER 2018

COURS DU 2^e CYCLE – DIPLOME EN THEOLOGIE ORTHODOXE

LA PERSONNE HUMANE
DANS LA TRADITION ORTHODOXE (THL-6222)

Prof. Dr. Paul LADOUCEUR

123thabor@gmail.com // 450-834-7203

Le jeudi soir de 19h00 à 22h00
Premier cours le 11 janvier 2018

Une des questions les plus importantes dans les temps anciens et de nos jours est la nature de l'existence humaine. Ce cours couvrira à la fois de l'anthropologie patristique traditionnelle – la théologie de l'humanité – ainsi que de la pensée orthodoxe moderne sur la personne humaine. Le cours se penchera aussi sur les approches modernes de la science et la philosophie à l'existence humaine, et le rapport entre la pensée orthodoxe sur la personne humaine et les droits de la personne.

Plus en détail, le cours comprendra les sujets suivants : l'anthropologie patristique (l'humanité dans la théologie des Pères de l'Église); la pensée orthodoxe moderne sur la personne humaine, et chez les principales personnages de la renaissance religieuse russe (y compris Vladimir Soloviev, Nicolas Berdyaev et Serge Bulgakov) et chez les théologiens néopatristiques (Vladimir Lossky, Christos Yannaras et Jean Zizioulas), ainsi que d'autres tels qu'Olivier Clément, Hierotheos Vlachos et Kallistos Ware. Le cours considérait aussi des approches modernes qui remettent en question la pensée traditionnelle sur l'existence humaine, telles que celles de Karl Marx, Friedrich Nietzsche, Sigmund Freud, Karl Jung, Martin Heidegger et Jean-Paul Sartre.